
   معصومه طاهري
فاطم�ه معتم�دي هنرمن�د جوان�ي از 
ديار مشهد الرضاس�ت كه دركودكي به 
ناچار ويلچرنش�ين ش�د اما با اين وجود 
هيچ گاه احس�اس ناتواني و ضعف ندارد، 
بلكه باش�ور و انرژي مضاعف جواني در 
رشته هاي مختلف هنري مانند نقاشي، 
معرق، س�فال و طراح�ي  فعاليت زيادي 
دارد و معلولان را به انج�ام فعاليت هاي 
هن�ري مانن�د خ�ود تش�ويق مي كند. 
ابتدا برايمان بگوييد چطور شد 

كه معلول شديد؟
بگذاريد صحبتم را با اين بيت شعر شروع كنم 
كه: »پرواز هنر نيست گرت بال و پري نيست/

با بال شكسته پركشيدن هنر است«
 راستش را بخواهيد من زماني كه بچه بودم 
تب شديدي كردم دكتر آمپول اشتباهي 
به من زد ك��ه همان س��هل انگاري باعث 
معلوليتم شد. خانواده ام مي گويند قضيه 
را دنبال كرده وحتي از آن دكتر ش��كايت 
هم كردند اما تأثيري نداش��ت و به  جايي 
نرسيدند عاقبت امر اين شد كه سال هاي 
زيادي تا به امروز كه در دوران جواني هستم 

ويلچرنشين شدم.
اين اوضاع برايتان سخت نبوده 

است؟
خب مس��لماً ش��رايط س��ختي دارم زيرا 
مجبورم تمام عمر روي ويلچر باش��م و به 
همين دليل خيلي اذيت مي شوم و جسم 

و روحم آزار مي بيند. 
براي همين سراغ هنر رفتيد؟

بله، با كارهنري آرامش مي گيرم. س��ال 
78 بود كه تصميم گرفتم خ��ودم را با ياد 
گرفتن يك كار هنري سرگرم كنم ولي بعد 
كم كم علاقه ام به كارهاي هنري زياد شد و 
به صورت حرفه اي ادامه دادم به طوري كه 
در رش��ته هاي مختلف ورود پيدا كردم و 

نمايشگاه هايي هم برپا كردم.
ورود در رش�ته هاي مختل�ف 
هن�ري مث�ل نقاش�ي، معرق، 
سفال، طراحي و برخي كارهاي 
ديگرهن�ري آن هم ب�ه صورت 
حرفه اي مشكلي براي شما ايجاد 

نمي كند؟
نه، چون خيل��ي دوس��ت دارم كارهاي 
هنري را ياد بگيرم. به تازگي هم تصميم 
گرفتم عروسك س��ازي را دنب��ال كنم 
وآموزش ببينم. اصلًا با انجام كار هنري، 
احساس خس��تگي و ناراحتي نمي كنم 
بلكه برعكس با وجود ش��رايطي كه دارم 

بيشتر آرامش مي گيرم.
با كدام هنر بيش�تر احس�اس 

آرامش مي كنيد؟
با نقاش��ي. من به رنگ و بوم علاقه زيادي 
دارم. وقتي قلم مو دس��تم مي گيرم حس 
خوبي به من دس��ت مي دهد. كار با رنگ 
را فوق الع��اده دوس��ت دارم به خصوص با 
نقاش��ي. با آثاري كه محتواي ديني دارند 
خيل��ي آرام��ش مي گيرم به ش��كلي كه 
اگر ناراحت باش��م خودم را ب��ا رنگ ها در 
تابلو خالي مي كن��م به صورتي كه در اثرم 
اين نمود دارد. الان دو س��ه تا از تابلوهايم 
همين گونه است دوستان وقتي مي بينند 
مي گويند ش��خصيت خودت را روي تابلو 
پياده كرده اي، انگار تمام غم هايت را در تابلو 
ريخته اي و راستش را بخواهيد خيلي هم از 

اين تابلوها استقبال مي شود.
مص�داق كاري ك�ه از دل برآيد 

لاجرم بردل نشيند.
بله، حقيقتاً همين گونه است، من هميشه 
ب��راي دل خودم كار مي كن��م، هيچ وقت 
بازاري كاري نداش��تم چ��ون اگر اينگونه 
باش��د كارها ظرافت و لطافت ندارند و به 
دل مخاطب نمي نش��ينند. عميقاً بر اين 
باور هستم كه كار بازاري سري كاري است. 
از دل برنيام��ده تنها س��وددهي و فروش 
درآن مطرح است و مخاطب اين را متوجه 

مي شود. 
اس�تادان ش�ما چ�ه كس�اني 

بوده اند؟
اولين استادم خانم فاطمه فرزانه بود. بعد 
از ايشان آقايان حسين طالبي، پوتيمور، 

قهرمان و قدوس��ي بودند كه امروز هرچه 
دارم از آموزش هاي اين استادان است كه 

از آنها تشكر مي كنم.
به نظر شما افرادي كه به هر دليل 
دچار معلوليت شده اند چقدر با 
روي آوردن به هنر و كارهايي در 
اين زمينه مي توانند خلأ ظاهري 

خود را جبران كنند؟
خيلي زي��اد. البته خ��ود م��ن از بچگي 
ويلچرنشين ش��دم و زمان زيادي دراين 
حالت بودم تقريباً عادت كرده ام اما افرادي 
هس��تند كه بر اثر بيماري يا سانحه اي در 
نوجواني يا جواني حتي سنين بالاتر معلول 
شده اند. اغلب شان از زندگي نااميد هستند و 
احساس كمبود دارند حتي منزوي شده اند و 
كاري به اجتماع ندارند. من به آنها مي گويم 
پرداختن به هنر حالا هرچه باشد تا اندازه 
زيادي مي تواند باعث تقويت حس اعتماد 
به نفس و آرامش در آنها شود و مي توانند 
خلئي را كه دارند از اين طريق جبران كنند 
زيرا معلوليت محدوديت نيست اين هنر 
است كه بتوانيم ساير اعضاي سالم خود را 
تقويت كنيم تا جبران نقص عضومان شود. 
با اين كار هم خودمان آرامش مي گيريم 
وهم به ديگران ثاب��ت مي كنيم چيزي از 

افراد سالم كم نداريم. 
تا به ح�ال با اف�راد معل�ول در 

اين باره صحبت هم كرده ايد؟
بله بس��يار، اما حقيقت اين اس��ت كه تا 
خودشان به اين باور نرسند هر چقدر هم 
برايش��ان بگوييم و مصداق علني بياوريم 
نمي پذيرند. البته ن��گاه جامعه و ديگران 

هم مهم است. 
چطور؟

متأسفانه اين فرهنگسازي صورت نگرفته 
تا بدانن��د افراد معلول، بخش��ي از همين 
جامعه هس��تند كه حالا به دلايلي دچار 
نقص شده اند. مردم بيشتر به چشم ترحم 
به ما نگاه مي كنند ان��گار هنوز معلوليت 
درجامعه جا نيفتاده است تا بدانند هركس 
روي ويلچرنشس��ته يا عض��وي از بدنش 
دچارنقص شده ناتوان نيست. اگر ما درآن 
عضو كم توان شده ايم درساير اعضا توانايي 
لازم را مانند افراد س��الم حتي بيشترهم 
داريم و مي توانيم خيل��ي از كارها را انجام 
دهيم. به نظرم بايد اين فرهنگسازي صورت 
بگيرد. مثلاً وقتي كنار خيابان هستم هيچ 
ماشيني سوارم نمي كند اگر هم ماشيني 
ايستاد تا سوار شوم مدام غر مي زند و بعد 

هم دو برابر كرايه از من مي گيرد. 
مس�ئولان  از  ش�ما  انتظ�ار 

چيست؟
وظيفه مسئولان و دس��تگاه هاي دولتي 
است تا ما را حمايت كنند البته لزوماً اين 

حمايت مالي نيست هرچند همان هم نياز 
داريم اما ما بيشتر به حمايت معنوي و توجه 
دستگاه ها احتياج داريم متأسفانه آنها ما را 

به حال خود رها كرده اند. 
خود شما براي اين فرهنگسازي 

چه اقداماتي انجام داده ايد؟
 من به اتفاق چند نفر از دوستان مؤسسه اي 
براي معلولان تأسيس كرده ايم تا بچه هاي 
معلول را در اين مؤسسه جمع كنيم. هركس 
براساس توانايي درهركاري كه دارد فعاليت 
كند. ما ق��دم اول را براي توانمندس��ازي 
معلولان برداش��ته ايم تا به ديگران نشان 

بدهيم ناتوان نيستيم. 
وقتي مردم آثار هنري ش�ما را 

مي بينند چه برخوردي دارند؟
باورشان نمي ش��ود كه من در حوزه هاي 
مختلف هن��ري فعالي��ت دارم و تابلوها، 
سفال ها، معرق ها و. . . كارهاي يك دختر 
جوان ويلچرنشين است. گاهي جلوي آنها 
كه كار مي كنم متعجب مي شوند و تحسين 

مي كنند .
در نمايش�گاه هايي هم حضور 

داشته ايد؟
بله، خودم يك گالري راه اندازي كردم كه 
آثارم را در معرض ديد عموم گذاشته ام و 
فروش دارم. در عين ح��ال هم دربرخي 
نمايش��گاه ها ش��ركت داش��ته ام مانند 
نمايشگاه قرآن،  س��مينار دندانپزشكي 
و...كه خوش��بختانه برخ��ورد حاضران 
خيلي عالي بوده و برخي مسئولان هم از 
آثارم ديدن كردند يا حتي تابلوهايي هم 
خريدند مانند مهندس پژمان ش��هردار 
مش��هد كه خيلي من را تش��ويق كرد و 

تابلويي هم از من خريد. 

نظر خانواده درباره كارهاي شما 
چيست؟

تش��ويقم مي كنند زيرا در روحيه ام تأثير 
دارد و بهتر مي توانم بر مشكلاتم فائق آيم 
به خصوص برادرم كه خيلي من را در انجام 
كارهاي هنري تشويق وحمايت مي كند. 
خدا مي دان��د از وقت��ي در عرصه هنر كار 
مي كنم حتي يك هزارتوماني از كس��ي 
نگرفته ام و روي پاي خود ايستاده ام هرچند 
حقوقم خيلي كم است اما بركت دارد و اين 

براي من شيرين است.
به عنوان يك جوان هنرمند چه 

صحبتي براي جوانان داريد؟
از فرصت ها استفاده كنند هركس در هر 
كاري احس��اس مي كند توانايي دارد آن 
را دنبال كند و نگذارند ظرفيت هايش��ان 
بلااستفاده بماند، فرقي هم نمي كند معلول 
باشند يا سالم، مهم قوت و توانايي جواني 

است كه بايد از آن بهره ببرند. 
در طول اي�ن م�دت خاطره اي 
داري�د ك�ه بخواهي�د برايمان 

تعريف كنيد؟
همه زندگ��ي و كار من پر از خاطره اس��ت. 
مشكلات زيادي را پش��ت سرگذاشتم تا به 
آرامش كنوني دست پيدا كنم هرچند هنوز 
هم با سختي هايي همراه هستم مانند سوار 
شدن تاكسي يا عبور از خيابان و موارد ديگر. 
مؤسس��ه اي بود كه در آن عضو بوديم و كار 
مي كرديم هر وقت عده اي خير يا مسئولي 
به اين مؤسس��ه مي آمدند مديرعامل ما را 
رديف مي كرد تا اداي احترام كنيم و كارهاي 
ما را معرفي كند، من خيلي اذيت مي شدم 
مجبور بودم با عصا به  سختي راه بروم. يك  
بار با خوشحالي دعوتنامه اي كه براي حضور 
در نگارخانه و ارائه آثارم آمده بود را نش��ان 
مديرعامل دادم، او دعوتنام��ه را به صورتم 
پرت كرد و گفت مگر ما خير داريم؟! گفتم 
من نمي خواهم خيري از من حمايت كند 
فقط هدفم ارائه آثارم در اين نگارخانه است تا 
بيايند و ببينند كه ما هم مي توانيم آثار هنري 
خوبي داشته باشيم حالا اينجا آمدم تا شما هم 
بيايي اما بدون حمايت شان رفتم. خدا مي داند 
آن چند روز در نگارخانه چقدر بازديدكننده 
و فروش بالايي از آثارم داش��تم. بعد از من 
خواس��ت تا پيش او بروم و من خداراش��كر 
كردم كه موفق شدم. گفت فروشت چطور 
بود؟ گفتم آقاي محترم فروشم فوق العاده 
بود. صبح و بعد  از ظهر در اين چند روز بيش 
از 350 بازديد كننده داشتم و خيلي از آثارم 
را فروختم. باورش نمي شد. او از من گزارش 
كارخواست ولي قبول نكردم گفتم شما دل 
من را آن روز بدجور شكستيد و بي احترامي 
كرديد حالا هم آمدم ت��ا بگويم چطور خدا 
كمكم كرد كه كارم با موفقيت پيش برود، 
شما از من گزارش كار مي خواهيد تا همه را 
به نام خود و مؤسسه تمام كنيد. من هم هيچ 
گزارش كاري نمي دهم. باورتان نمي ش��ود 
هنوز كه هنوز اس��ت به من زنگ مي زند و 

گزارش كار مي خواهد. 
هزينه هاي كارها را چگونه تأمين 

مي كنيد؟
همه را از جيب خودم خرج مي كنم. در هر 
كدام از آثار چه تابلوي نقاشي و چه ساير آثار 

از كسي پولي نگرفته ام.
بهزيستي كمكي نكرده است؟

نه، بهزيس��تي مانع كار ما نشود كمك و 
حمايتش پيشكش. 

آيا خريدار خارجي هم داشته ايد؟
بله، زماني كه درپارك ملت نمايشگاهي 
برپا بود دو س��ه تا از تابلوهاي نقاشي ام را 
چند توريست غيرايراني خريدند آلماني و 

پاكستاني بودند. 
در پاي�ان اگر صحب�ت خاصي 

داريد بفرماييد.
اجازه بدهيد حالا كه مطلع كلام را با يك 
بيت شعر شروع كردم حرف آخرم را هم با 
بيتي تمام كنم. توان يابم ناتوان نيستم اگر 
پا ندارم همين بس كه زانو نخواهم زد پيش 
همه كس/ بمير اي سياهي كه من زنده ام.  از 
شما  سپاسگزارم اميدوارم مردم ما را به ديد 
ترحم و ناتوان نگاه نكنند زيرا ما هم توانايي 

لازم را در عرصه هاي مختلف داريم. 
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با بال شكسته پركشيدن هنر است
گفت وگوي »جوان« با هنرمند معلول مشهدي

ابتدا مقداري در خصوص كاركردهاي 
مساجد براي ما توضيح دهيد. 

مس��اجد به عنوان يك��ي از پايگاه هاي اصلي 
ترويج معارف اس��لامي كاركردهاي مختلفي 
دارند. ترويج معارف اس��لامي تنها از راه روزه، 
نماز و عبادات انجام نمي ش��ود و همانطور كه 
پيامبر گرامي اسلام )ص( از ابتداي اسلام هم 
روي اين مسئله تأكيد داش��ته اند مساجد در 

همه ابعاد زندگي مسلمانان نقش دارند. 
در حوزه فرهنگي - اجتماعي چطور؟

اين دو حوزه هم از بخش هاي پر اهميتي است كه 
بايد به آن پرداخته شود. حضور جمعي مسلمانان 
و تأثيرات معنوي مس��جد بس��تر حركت هاي 
فرهنگي - اجتماعي در مساجد را فراهم مي كند. 
در واقع همانطور كه امام )ره( فرمودند مساجد 

سنگر هستند و اين سنگرها بايد حفظ شوند. 
برخورد امام جماعت با اهل مسجد 

بايد چگونه باشد؟
امام جماعت در برخورد با مردم بايد س��ازنده 
عمل كند. ش��ايد اين روايت ك��ه جبرئيل به 
پيامبر گرامي اس��لام)ص( گفته است از همه 
بهتر بتواند نوع برخورد امام جماعت با مردم را 
روشن كند.»هر آنكه به تو ظلم كرد را ببخش 
و كسي كه تو را محروم كرد اعطا كن و با مردم 
به نيكي رفتار كن« اين مس��ئله ب��راي ائمه 
جماعات مساجد درس است. هر ائمه جماعت 
با مردم خاص��ي در تماس اس��ت كه تفكرات 
مختلفي دارند. اگر ام��ام جماعت با آنها مدارا 

كند بسياري از مشكلات حل خواهد شد. 
چه فعاليت هاي جانبي در مس�اجد 

انجام مي دهيد؟
در مسجد امام س��جاد )ع( كه ظهرها در آنجا 
نماز مي خوانم بيشتر فعاليت هاي جانبي حول 
و حوش بازار و مسائل آن است. سعي مي شود 
از بازاريان براي كمك ب��ه نيازمندان مبالغي 
جمع آوري ش��ود. در اين مس��جد هم بيشتر 
زحمات بر عهده آيت الله سيدرضا مصطفوي 
تفرشي امام جماعت س��ابق اينجا بوده است. 
بنده 10 سال است در اين مسجد هستم. يادم 
است قبل از اينكه براي اقامه نماز به اين مسجد 
بيايم قرار بود به مسجدي حوالي خيابان سپه 
بروم و آنجا نماز بخوانم. متوجه ش��دم كسي 
كه مرا براي اقامه نماز در اين مس��جد دعوت 
كرده اس��ت قصد دارد كه م��را راضي كند كه 
مس��جد براي تعريض خيابان و حل مشكلش 
تخريب ش��ود. به اين كار راضي نش��دم و در 
نهايت سرنوشت باعث شد تا به اين مسجد در 

حوالي خيابان وحدت اسلامي بيايم. 
مهم ترين برنامه فرهنگي - اجتماعي 
كه ه�ر س�ال برگ�زار مي كنيد چه 

برنامه اي است؟
هر سال مسجد برنامه اي را در ايام عيد غديرخم 
برگزار مي كند كه از علم��اي بزرگ دعوت به 
عمل مي آوريم و برنامه غالباً مورد اس��تقبال 

اقشار مختلف مردم قرار مي گيرد. 
براي تش�ويق كودكان و نوجوانان 
براي حضور در مساجد چه برنامه اي 

داريد؟
چون مسجد ما از امكانات محدودي برخوردار 

است بيش��تر كودكان و نوجوانان براي تكبير 
گفتن به مسجد ما مي آيند كه سعي مي كنيم 
براي تشويق آنها هر چند وقت يك بار جوايزي 

به آنها بدهيم. 
در سال هاي اخير حضور جوان ترها 
در مس�اجد كمرنگ ت�ر ش�ده اين 

مسئله را ناشي از چه مي دانيد؟
با اين مسئله موافق نيستم. ابتدا بايد بگويم كه 
مسجد مخصوص گروه سني خاصي نيست. 
هم جوانان بايد در مساجد حضور فعالي داشته 
باشند و هم كساني كه سن بالاتري دارند. در 
خصوص جوانان هم بنده معتقدم ميزان علاقه 
آنها به حضور در مس��اجد از گذشته تا كنون 
تغييري نكرده اس��ت و در گذشته هم همين 

مقدار جوان به مسجد مي آمد. 
حتي در س�ال هاي انق�اب و دفاع 

مقدس؟
بله، آن زمان هم همي��ن مقدار جوان مي آمد 
ولي آن زمان ش��رايط طوري بود كه جوانان 
براي حضور در جبهه ها يا براي نقش آفريني 
در انقلاب بيشتر در مساجد جمع مي شدند اما 

در حال حاضر شرايط تغيير كرده است. 
مساجد چه نقشي در حل معضات 

خانواده ها دارند؟
معض��لات خانواده ها در مس��اجد به راحتي 
برطرف مي شوند و اين مسئله را بارها به عينه 
ديده ام. بسياري از موارد در مساجد ميان زن 
و مرد در خانواده مش��كلي وجود داش��ته كه 
با وس��اطت امام جماعت مرتفع ش��ده است 
يا مش��كل ميان پدر و فرزندي ب��ه راحتي از 
سر راه برداشته شده اس��ت. بنابراين نبايد از 
نقش مس��اجد در بهبود روابط خانوادگي به 

راحتي گذشت. 
انتظار شما از دولت و دستگاه هاي 
فرهنگي ب�راي كمك به مس�اجد 

چيست؟
دستگاه هاي فرهنگي بايد از مساجد حمايت 
ويژه اي داشته باشند. خوشبختانه شهرداري 
اخيراً براي س��اخت گنبد مسجد 10 ميليون 
تومان به م��ا كمك كرد. اينگون��ه كمك ها از 
سوي دستگاه هاي فرهنگي بايد تداوم داشته 
باش��د. فرهنگس��راها و س��راهاي محله بايد 
برنامه هاي فرهنگي مش��تركي را با مساجد 
برگزار كنند زيرا مش��كلات مس��اجد باعث 
شده است كه آنها نتوانند برنامه هاي فرهنگي 
مناسبي در اين بخش داشته باشند. در حال 
حاضر كلاس هاي مختلفي براي اقشار مختلف 
در مس��جد ما مانن��د كلاس خياط��ي براي 
خواهران يا كلاس علم��ي براي دانش آموزان 
برگزار مي شود اما اين كلاس ها نياز به حمايت 
دارند. بنده به برگزاري فعاليت هاي ورزش��ي 
در مساجد هم معتقد نيستم و اعتقاد دارم در 

شأن مساجد نيست. 
در پاي�ان اگ�ر صحبت�ي داري�د 

بفرماييد.
به نظرم ه��ر فعاليت جانبي كه در مس��اجد 
انجام شود سازنده است به شرطي كه شأنيت 
مساجد حفظ شود. اين مسئله بايد همواره در 

نظر ائمه جماعات مساجد باشد. 

مستند »سرگردون« در چهاردهمين جلسه 
س�ينما روايت اكران و بررسي خواهد شد. 
به گ��زارش رواب��ط عمومي س��ينما روايت، 
مس��تند »س��رگردون« به كارگرداني محمد 
طادي و تهيه كنندگي سيد  صابر امامي توليد 
شده اس��ت. در اين مس��تند بازيگراني چون 
رامبد جوان، اش��كان خطيبي، لعي��ا زنگنه، 
مصطفي زمان��ي، كوروش تهام��ي و پريوش 
نظري��ه در كنار كارشناس��اني چون فرش��ته 
طائرپور، علي معلم و خس��رو معتضد حضور 
دارند و به بررسي آسيب شناسانه برنامه  هاي  

پرمخاط��ب ش��بكه   هاي  ماه��واره اي چون 
»حريم س��لطان«مي پردازند.  »سرگردون« 
سال گذشته با عنوان »جنجالي ترين مستند 
س��ال« وارد ش��بكه خانگي نمايش ش��د و با 
استقبال خوبي از س��وي مردم مواجه گرديد.  
س��ينما روايت با حضور عوامل »سرگردون« 
به نقد و بررسي اين مستند خواهد پرداخت.  
چهاردهمين جلسه سينما روايت، يك شنبه 
9 ش��هريور س��اعت 17 در مجتمع فرهنگي 
اسوه واقع در خيابان انقلاب اسلامي نبش بهار 

جنوبي برگزار خواهد شد. 

 فرهنگسراها برنامه هاي فرهنگي را به طور مشترك
 با مساجد اجرا كنند

آيت الله سيد علي فيض:

 رامبد جوان در »سرگردون« 
به نقد برنامه هاي ماهواره مي پردازد

در چهاردهمين جلسه سينما روايت، بازيگران سينما عليه ماهواره

88498436سرويس فرهنگي

من از بچگي  ويلچرنشين شدم 
و زمان زيادي دراين حالت بودم 
تقريباً عادت كردم اما افرادي 
هس�تند كه بر اثر بيم�اري يا 
سانحه اي در نوجواني يا جواني 
حت�ي س�نين بالات�ر معلول 
شده اند. اغلب شان از زندگي 
نااميد هستند و  احساس كمبود 
دارند حتي منزوي ش�ده اند و 
كاري به اجتم�اع ندارند. من 
به آنها مي گوي�م پرداختن به 
هنر حالا هرچه باشد تا اندازه 
زيادي مي تواند باعث تقويت 
حس اعتماد به نفس و آرامش 

در آنها شود

سريال تلويزيوني »كريمه« با محوريت زندگي 
حضرت معصوم�ه )س( در مركز س�يما فيلم 

توليد مي شود. 
با طرح اين مجموعه تلويزيوني از يك سال پيش، 
در جلس��ات متعددي با حضور آيت الله سعيدي 
توليت آستان مقدس��ه حضرت معصومه )س(، 
محمدرضا معصوم زادگان رئيس مركز سيمافيلم 
و جمعي از كارشناس��ان ابعاد مختلف اين طرح 
بررسي ش��د و در حال حاضر مراحل تحقيق كار 
آغاز شده اس��ت.  قصه اين سريال روايتگر مسير 
حركت حضرت معصومه)س( از مدينه به سمت 
طوس اس��ت اما با رويكردي سياسي، اجتماعي 
به اين معن��ا كه حركت صرفاً ب��ه خاطر دلتنگي 
يك خواهر نس��بت به برادر نيست بلكه حركتي 

زينب گونه است. 
 در ح��ال حاضر عليرض��ا محمودي ب��ه عنوان 
نويسنده اثر معرفي شده است و حسين صابري 
تهيه كنندگي آن را بر عه��ده دارد. »كريمه« در 
26 قس��مت 50 دقيقه اي در گروه س��ريال هاي 

تلويزيوني سيمافيلم توليد خواهد شد. 

 راه اندازي دانشكده هنرهاي 
ايراني- اسلامي اجرايي مي شود

رئي�س كميس�يون هن�ر و معماري ش�وراي 
عالي انقاب فرهنگي از تصويب اساس�نامه 
دانشكده هنرهاي ايراني - اسامي خبر داد 
و اعام كرد راه اندازي اين دانش�كده مراحل 

پاياني اجرايي خود را طي مي كند. 
محمدحسين ايماني خوشخو، رئيس كميسيون 
هنر و معماري ش��وراي عالي انق��لاب فرهنگي 
درب��اره مراحل راه ان��دازي دانش��كده هنرهاي 
ايراني - اسلامي توضيح داد: دانشكده هنرهاي 
ايراني - اسلامي از دستاوردهاي كميسيون هنر 
و معماري ش��وراي عالي انقلاب فرهنگي است 
كه اساس��نامه آن به تصويب رسيده است و هم 
اكنون مراحل اجرايي خود را ب��راي آغاز به كار 

طي مي كند.  
او با اش��اره به ضرورت راه اندازي اين دانش��كده 
يادآور ش��د: با راه اندازي اين دانشكده مي توان 
هنرهاي فراموش ش��ده اصيل ايران��ي را با نگاه 
آكادميك حفظ ك��رد و در جهت توس��عه آن با 

ضوابط علمي گام برداشت.   
ايماني خوش��خو درباره تعداد اندك متقاضيان 
تحصيل در رشته هاي هنرهاي ايراني - اسلامي 
در مقايسه با ساير هنرها و همچنين تعداد اندك 
استادان اين رش��ته ها بيان كرد: هدف اصلي ما 
كيفيت است نه كميت اما با اين حال علاقه مندان 
بس��ياري وجود دارند كه مايل ب��ه تحصيل در 
رش��ته هاي هنرهاي ايراني - اس��لامي هستند 
اما چون اين رشته ها تاكنون از جايگاه رسمي و 
آكادميك برخوردار نبوده اند به ناچار سراغ ديگر 
رشته هاي هنرهاي تجسمي مي روند و به تدريج 
صحن هنرهاي سنتي و اصيل ايراني - اسلامي ما 

از وجود چنين علاقه منداني خالي مي شود.
  معاون هنري اس��بق وزارت فرهنگ و ارش��اد 
اسلامي با اش��اره به وظايف اصلي اين دانشكده 
تأكيد ك��رد: شناس��ايي اس��تعدادها و هدايت 
 آنها به س��متي كه به حفظ اين هنرهاي اصيل 
ايراني - اس��لامي منجر ش��ود از جمله وظايف 
اصلي اين دانشكده خواهد بود كه در اين راستا از 
استاداني كه در اين زمينه صاحب دانش و تجربه 

هستند استفاده خواهد شد.  
رئيس دانشگاه علم و فرهنگ در خاتمه درباره نوع 
معماري اين دانشكده هم گفت: نوع معماري آن 
متناسب با ويژگي هاي معماري ايراني  _ اسلامي 
خواهد بود و مباحث مكاني آن نيز در دست بحث 
و بررسي اس��ت.  راه اندازي دانش��كده هنرهاي 
ايراني - اس��لامي از جمله دغدغه هاي محمود 
فرش��چيان نگارگر پيشكسوت كش��ورمان بود 
كه س��ه س��ال پيش در ديدار محمدرضا مخبر 
دزفولي دبير ش��وراي عالي انق��لاب فرهنگي و 
محمدحسين ايماني خوش��خو دبير كميسيون 
هنر و معماري ش��وراي عالي انقلاب فرهنگي با 
اين نگارگر پيشكس��وت مطرح شد كه پيشنهاد 
محمود فرشچيان پذيرفته شد و مباحث اجرايي 

آن در دستور كار اين شورا قرار گرفت. 

 توليد سريال »كريمه« 
درباره زندگي حضرت معصومه )س(

 به همت سيمافيلم و توليت آستان
مقدسه حضرت معصومه)س( صورت مي گيرد

 محمدحسين ايماني خوشخو
 رئيس كميسيون هنر و معماري شوراي عالي 

انقلاب فرهنگي:

بخش »چشم انداز سينماي مقاومت« امسال همزمان با 
برگزاري جشنواره قرار است در چند كشور آسيايي و 
اروپايي برگزار شود كه سوريه يكي از آنان خواهد بود.

كش��ور س��وريه هم به ميزبانان همزمان با سيزدهمين 
جش��نواره بين المللي فيل��م مقاومت پيوس��ت.  بخش 
چشم انداز سينماي مقاومت امسال همزمان با برگزاري 
جشنواره قرار است در چند كشور آسيايي و اروپايي برگزار 
شود و تاكنون برگزاري آن در چند كشور قطعي شده است.  
بر پايه اين خبر، اين بخش از جش��نواره با هدف معرفي و 
شناسايي هنر و سينماي مقاومت و پايداري جهان اسلام 
و نش��ان دادن افق نيازها و ضرورت ها از دو دوره گذشته 
پيش بيني ش��ده كه با روند موفق دوره هاي پيشين قرار 

است در دوره سيزدهم هم اين بخش در قالب هفته هاي 
فيلم مقاومت در ديگر كش��ورها برگزار ش��ود.  جشنواره 
بين المللي فيلم مقاومت به همت بنياد فرهنگي روايت و 
انجمن سينماي انقلاب و دفاع مقدس برگزار مي شود.  در 

اين خبر آمده است: در دوره هاي پيشين بخش چشم انداز 
جشنواره بين المللي فيلم مقاومت در كشورهاي افغانستان، 
تركيه، تاجيكستان، لبنان، فلسطين، فنلاند، كنيا، هند، 
عراق، س��وريه و. . . برگزار شده است.  ش��ايان ذكر است 
سيزدهمين جشنواره بين المللي فيلم مقاومت با رويكرد 
مقاومت، بصيرت و شكوفايي در گستره »سينماي ايران« 
و »س��ينماي بين الملل« در قال��ب بخش هاي مختلف 
فيلم هاي سينمايي، سينمايي ويدئويي، كوتاه، مستند، 
چشم انداز سينماي مقاومت ايران، نشست هاي تخصصي 
و بزرگداشت س��ينماگران عرصه انقلاب و دفاع مقدس 
و برنامه هاي جانبي همزمان با هفته گراميداش��ت دفاع 

مقدس در ايران و چند كشور جهان برگزار مي شود. 

سوريه به جمع ميزبانان جشنواره فيلم مقاومت پيوست

    افسانه حيدري
»مسجد سنگر است، سنگرها را پرُ كنيد« اين جمله يكي از معروفترين جماتي است كه در ايام 
دفاع مقدس و روي ديوار مساجد ديده مي شد. امروزه اما اين سنگرها كاركردهاي تازه تري پيدا 
كرده اند كه از آن جمله مي توان به حضور در عرصه جنگ نرم اشاره كرد. بازار تهران از گذشته 
تاكنون اقوام و گروه هاي مختلفي را كه براي كس�ب و كار به اين منطقه آمده اند به خود ديده 
است. قسمتي از بازار به بازار شيرازي ها معروف است كه مسجد بزرگي به نام امام سجاد )ع( را در 
خود جاي داده است. آيت الله سيد علي فيض دزفولي از علماي قديمي تهران امام جماعت اين 
مسجد است. گفت و گويي با اين امام جماعت انجام داده ايم كه مشروح آن را در ادامه مي خوانيد. 


